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MEDI AMBIENT4A principis de
febrer, el Diari Oficial de la Ge-
neralitat de Catalunya va publicar
l'entrada en fase d'emergència
per sequera dels 202 municipis
del sistema Ter-Llobregat. Amb
aquests ja són 239 les poblacions
catalanes en estat d’emergència.
Les mesures que tindran impac-
te en la ciutadania són la reduc-
ció de la dotació d'aigua per ha-
bitant i dia a 200 litres, la res-
tricció d'un 80% als usos agríco-
les, d'un 25% en els usos indus-
trials i d'un 25% en els usos re-
creatius, entre altres restriccions. 
La Generalitat ha alertat que

els embassaments es troben per
sota del 16% de la seva capacitat.
Si continuen baixant fins al
10,95%, les restriccions s’intensi-
ficarien  i s’entraria en la fase 2 d’e-
mergència, que restringirien  en-
cara més els litres per habitant.

30 MUNICIPIS DEL MARESME
En el cas del Maresme, són 30 els
municipis que estan subjectes a
aquestes limitacions en l’ús de
l’aigua. Segons les dades de l’ACA,
atualment al Maresme la mitjana
de consum està en 125,47 litres per
habitant. Una xifra per sota dels
200 per habitants de la restricció,
tot i que el Govern recomana que
el consum sigui al voltant de 90 li-
tres. Pel que fa als recursos hídrics,
se’n destina un 55,52% a consum
domèstic i el 54,48% restant a ac-
tivitats econòmiques.

UNA COMARCA VULNERABLE
A mitjans de gener es va inaugu-
rar a Mataró una planta pilot de
regeneració d’aigua, que va entrar
en funcionament el passat juliol.
El que es fa aquesta instal·lació és
tractar l’aigua ja depurada, que ac-
tualment acaba sent abocada al

mar, per donar-li una segona
vida i que es pugui aprofitar.
Aquesta aigua residual, un cop
tractada, no seria apta per consum
domèstic, però es podria destinar
a usos urbans, agrícoles, indus-
trials i mediambientals. El que su-
posa una gran oportunitat per la
comarca en el context actual.

APOSTA PER REGENERAR AIGUA
Des del Consell Comarcal del
Maresme afirmen que les analí-
tiques “són positives i mostren
que l’aigua resultant és d’excel·lent
qualitat” i que compleix els re-
quisits sanitaris per poder utilit-
zar-la. Per aquest motiu, i tot i que
la planta està en un període de
prova, el Consell ja ha demanat a
l’Agència Catalana de l’Aigua per-
mís per poder subministrar l’ai-
gua regenerada  als ajuntaments.
Els càlculs de l’ens maresmenc in-

diquen que es podrien subminis-
trar a avui dia uns 50 m3 d’aigua
al dia. Un cop s’obtingui el permís
de l’ACA, el subministrament
equivalent seria similar al del
consum d’un municipi de 1.200
habitants, una quantitat que se-
ria insuficient per abastir cor-
rectament tot el Maresme.
El conseller d’Acció Climàtica,

David Mascort, va assegurar du-
rant la inauguració de la planta
que la regeneració d’aigua és un
“eix estratègic de país” per apro-
fitar tota l’aigua que té Catalunya.
“Aquesta planta ha de servir per
experimentar quin tipus d’aigua
volem pels usos que decidim te-
nir per aquesta aigua regenerada“,
va afegir Mascort. Per la seva
banda, el president del Consell Co-
marcal del Maresme, Francesc
Alemany,  va afirmar que el rep-
te que tenen al davant és “im-

plantar a tot el Maresme diferents
nivells de regeneració” que per-
metin “reduïr dràsticament el
volum d’aigua depurada que llen-
cem al mar i garantir d’aquesta
manera tant el consum domèstic
com la regeneració dels aqüífers,
la continuïtat dels sectors pro-
ductius i les necessitats dels espais
públics“. Per fer-ho, el Consell vol
que la prova pilot d'aquests de
Mataró serveixi per estendre-ho
a la resta de la comarca, amb la
construcció de noves plantes.
De moment, la ministra de

Transició Ecològica, Teresa Ri-
bera, i el conseller Mascort van
acordar el 5 de febrer un pla per
portar aigua des de Sagunt (Va-
lència). Una mesura que es po-
saria en marxa al juny amb l’a-
portació de 20.000 metres cú-
bics d’aigua diaris transportats
en vaixell.

Recursos contra la sequera
» Catalunya afronta la pitjor sequera del segle i ja suma 239 municipis en fase d’emergència

» Al Maresme s’està fent una prova pilot de regeneració d’aigua residual per usos urbans

Imatges de la planta pilot per regenerar aigua inaugurada a Mataró. Fotos: Jordi Pujolar/ACN
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Catalunya és la seva gent. La seva veu. La seva
mirada. Les il·lusions i els projectes de vida de
tots i cadascun de nosaltres, que hem decidit
fer d’aquesta petita part del món casa nostra.

Veus plurals que busquen oportunitats, mogudes per la
recerca de més benestar i més prosperitat. Mirades di-
verses que conflueixen en un horitzó compartit i que a
partir de valors comuns donen forma a la nació i impulsen
el país cap al futur. És així com estem veient créixer la Ca-
talunya dels vuit milions. Una Catalunya centrada en el
progrés de la ciutadania, que pensa en gran i que acon-
seguirà ser tot el que la ciutadania es proposi.
En la tasca quotidiana de donar forma a la nació,

cohesionar la societat i projectar el país cap al futur, els
mitjans de comunicació hi fan un paper del tot essen-
cial al costat de l’escola, del sistema de salut, dels ser-
veis socials i de la cultura i la llengua catalanes. Cata-
lunya és la suma de molts esforços compartits: el com-
promís de les institucions, la participació de la ciuta-
dania, l’empenta de les empreses, la implicació altru-
ista d’associacions i entitats, i, evidentment, els ima-
ginaris col·lectius i la informació veraç que aporta un
ecosistema comunicatiu modern i sense el qual no s’ex-
plica com ha avançat el país en l’àmbit social i nacio-
nal al llarg dels últims 40 anys.
En aquest marc de construcció quotidiana de la na-

ció, prenen sentit i importància projectes com ara Grup
Comunicació 21, el qual contribueix a enfortir un sis-
tema comunicatiu plural i divers i una societat més de-
mocràtica i lliure. El projecte explica el país des de la
proximitat, centrant-se en la ciutadania. Se situa en tot
moment al costat de la gent i, sense cap mena de dub-
te, contribueix a cohesionar la societat, a establir vin-
cles comunitaris i a crear xarxa. Perquè un país format

per mirades i veus diverses necessita un sistema de mit-
jans de comunicació que actuï d’altaveu, que tingui la
capacitat d’empoderar la ciutadania i que contribuei-
xi a estrènyer els marges i ampliar el centre de la so-
cietat per incloure-hi tothom.
Els diferents portals i capçaleres del Grup Comuni-

cació 21 són imprescindibles per entendre els canvis i
transformacions que ha experimentat el país en els úl-
tims 25 anys, sigui des dels projectes sectorials d’àmbit
cultural i comunicatiu o des de les capçaleres territorials

Línia, centrades especialment en l’àrea metropolitana
de Barcelona, o amb la visió de Catalunya al món. Can-
vis que constaten l’ambició i l’inconformisme del país i
que avui es tradueixen en la incorporació de més mes-
tres, més mossos i més personal sanitari que mai; en la
gratuïtat de l’educació de zero a tres anys i la reducció
de ràtios a les aules del país; en la regulació del preu del
lloguer i la incorporació de 10.000 pisos de lloguer so-
cial; en la integració de l’atenció social i sanitària; en la
gratuïtat dels productes per a la regla i permisos de do-
lor menstrual i dol gestacional; en l’energia renovable i
l’energètica pública; en el foment de l’ocupació i la re-
industrialització de l’economia, i en l’impuls de la llen-
gua i la cultura catalanes arreu, també en tot l’univers
digital i entre les generacions més joves. Uns canvis que
comencen a ser una realitat i que exemplifiquen la Ca-
talunya que estem construint.
Catalunya és un país que pensa en gran. Orgullós

de la seva gent, del seu esforç i talent, i de la seva em-
prenedoria i capacitat de superació. Amb totes les ga-
nes d’avançar, sempre endavant, que ens acosten a un
futur més just, més pròsper, més verd, més feminista
i plenament i irrenunciablement lliure.

Article publicat al número d’hivern 2024 
de la revista Comunicació 21.

“Sou imprescindibles per
entendre els canvis del país 

dels últims 25 anys”

NLes millors
perles

El turista francès Julien Navas va trobar-se un diamant de 7
quirats mentre visitava un parc d’Arkansas. La joia, de gran

valor, li regalarà a la seva promesa. Mai ningú li hauria dit que
fent turisme li hauria sortit l’anell de compromís gratis.

Dos turistes que viatjaven en un cotxe per una carretera
de l’Índia van aturar-se en veure creuar un elefant. La

seva decisió d’ajupir-se per fer-se un selfieamb l’animal
gairebé els costa la vida. Va estar a punt d’aixafar-los.

AEstepona, Màlaga, hi ha un president d’una comunitat de
veïns amb complex de ministre. S’ha posat un sou més alt

que el de la vicepresidenta del govern i ha decidit que el seu
càrrec li convalida el pagament de les quotes.

Un ramader de Cantàbria s’ha fet viral per carregar els
vedells acabats de néixer a la seva esquena i portar-los

d’excursió pel poble. Ho fa per transportar-los fins al seu
estable i evitar que se’ls mengin els llops. 

LA FOTORTVE

Tribuna

per Pere Aragonès, president de la Generalitat de Catalunya

Sempre endavant
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A les xarxes

@padrehayen: El triomf aclaparador de
Bukele a El Salvador envia un missatge al
món: el poble vota aquells qui els fan sen-
tir més sensació de seguretat.

@ElG0yit0: Això d’Alves és realment dece-
bedor. Un home que ho va guanyar tot,
que va tenir una carrera somiada i que tenia
la vida resolta va decidir carregar-s’ho tot.

#DaniAlves

@lfmltay: Que la primera artista a gua-
nyar per quarta vegada el Grammy a l’àl-
bum de l’any sigui una dona i sigui Taylor
Swift és tot un orgull.

#TaylorSwift #Bukele

Safata d’entrada

Hi ha amors que són difí-
cils, que poden acabar
en trastorns quan se sent

una necessitat imperant per l’al-
tre i que es poden convertir en una
tortura; amors complicats per di-
ferències que poden tenir moltes
causes.
Pasolini va confessar l’adora-

ció que sentia a Maria Callas: “Ets
com una pedra preciosa que es
trenca violentament en mil trossos
i després es reconstrueix a partir
d’un material més durador que el
de la vida, el material de la poesia”,
li va escriure. El seu mai no va ser
un amor complet com ella hauria
volgut, però sí que va ser intens,
profund i ple. “Amor meu, neces-
sito afecte i tendresa, soc tota
teva”. Ànimes sensibles i fràgils d’u-
na relació profunda i delicada;
una història d’amor impossible.
Entre la Violeta Parra i en

Gilbert Favre, una història d’amor
i bogeria, tots els idiomes van con-
fluir en un: la música. No hi ha-
via barrera que els impedís una
comunicació intensa que va mar-
car les seves vides sensibles, on la
gelosia, el xoc de temperaments i
les constants discussions els van
destrossar. “Run Run se’n va
anar al nord, no sé quan vindrà.
Vindrà per  l’aniversari de la nos-
tra soledat”.
Oriana Fallaci va perdre la

pau per sempre quan va conèixer
el polític i poeta grec Alexandros
Panagoulis. Es va salvar de la
pena de mort per l’intent d’assas-
sinat del dictador Papadopoulos,
elegit després d’un cop d’estat a
Grècia. Ella, periodista molt in-
fluent a Occident, li va confessar:
“Prometo desviar el vent en la

Amors intensos
per Francesc Reina

teva direcció”. A les seves abra-
çades no buscava el seu cos,
sinó la seva ànima, els seus pen-
saments, sentiments, somnis,
els seus poemes, pàgines dures,
crues i meravelloses.
Mai creuar el carrer per com-

prar un paquet de Ducados ha-
via estat tan decisiu per al co-
mençament d’una història d’a-
mor, va comentar l’humorista
Eugenio quan va anul·lar el seu
casament per casar-se amb
Conchita Alcaide. Però no va su-
perar mai la seva mort, no ho va
saber afrontar. Tot i que era un
home divertit, es va presentar
trencat a l’escenari el mateix dia
que va morir la seva dona; seriós,
sempre de negre, com acabat de
sortir d’un funeral, trist i fràgil,
va morir de pena.
La relació d’Antonio Mac-

hado amb la seva esposa-nena
Leonor Izquierdo, va ser la més
feliç de la seva vida. “Si la felici-
tat és una cosa possible i real –
el que de vegades penso– jo la
identifico mentalment amb els
anys de la meva vida a Sòria i
amb l’amor de la meva dona”. El
poeta, a la seva mort, va aban-
donar la ciutat, en una profun-
da depressió de la qual va trigar
set anys a recuperar-se.
Puig Antic va ser un dels

darrers condemnats a mort per
la dictadura franquista i l’últim
executat a garrot vil a l’estat es-
panyol, el 2 de març de 1974. Va

dedicar les últimes lletres a
Margalida Bover, la seva com-
panya. Ella va confessar que va
voler morir tres vegades en un
any. Volien tenir tres o quatre
fills i fer una casa molt gran per
a tothom, i se’n va anar tot a la
merda!
Luigi Tenco es va suïcidar el

mateix dia que va ser desquali-
ficat al festival de música de
San Remo, el més important d’I-
tàlia. La seva cançó contra la gu-
erra Li vidi tornare va ser cen-
surada per l’organització. En la
seva carta de comiat va deixar
clar que se n’anava com un acte
de protesta per la desil·lusió que
li va produir el públic.  “Els vaig
veure passar (va cantar), van dir
que tornarien aviat – la gent plo-
rava- i aquella nit, en un somni,
els vaig veure tornar”.
Israel no reconeix el dret a

l’objecció de consciència, els qui
ho al·leguen acaben presos. Són
vistos com a traïdors insubmisos
per la gairebé totalitat de l’esta-
blishment polític i militar (des del
1950 fins a aquest any, els ul-
traortodoxos no estaven obligats
a fer el servei). “Ens fan creure
que no tenim cap altra elecció
més que lluitar o fer el que sigui
per defensar-nos”, comenten els
combatents per la pau.
Canviaran les coses, serà

quan les societats s’estimin, en-
cara que, per això, encara estem
molt lluny.

Els semàfors

El gimnàs popular Lady Tiger 
fa dos anys i mig que va néixer

per apropar la pràctica esportiva
a tothom de manera gratuïta. 
Tot i estar ara en un altre espai
temporal per l’expropiació de
Can Sanpere, l’esperit inicial

continua intacte.
pàgina 9Lady Tiger

El projecte per salvar l’edifici del
Palomares continua estancat.

Malgrat les propostes de
l’anterior govern local de

Vilassar de Mar per conservar-lo,
el Ministeri de Transició

Ecològica no ha mogut fitxa 
i tot apunta a l’enderrocament.

pàgina 16Govern espanyol

El Festival Floral arriba a la seva
tercera edició amb una

programació liderada per
dones. Aquesta iniciativa de la

cantant vilassarenca Judit
Neddermann tindrà com a caps

de cartell les cantants Maro 
i Christina Rosenvinge.

pàgina 16Festival Floral
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Lluïsa Moret
Presidenta de la Diputació de Barcelona (PSC)

“Acompanyarem els ajuntaments
en la regulació dels lloguers”

El Foment de Molins de Rei és
l’escenari triat per Lluïsa Moret,
presidenta de la Diputació

de Barcelona, viceprimera secretà-
ria del PSC i alcaldessa de Sant Boi,
per rebre el Línia. És migdia i ha
estat tot el matí visitant diversos
municipis del Baix Llobregat, on ha
volgut escoltar les necessitats dels
ajuntaments. Moret reivindica en
aquesta entrevista que l’ens provin-
cial és molt més que una “repartidora
de diners” i defensa la seva funció. De
fet, acabem la conversa amb Moret
fotografiant-la davant d’un piano, un
encertat símil de la multitud de te-
cles que toca diàriament.

Fa just mig any que va ser inves-
tida presidenta de la Diputació
de Barcelona. És gairebé obligat
començar preguntant-li quin ba-
lanç fa d’aquests primers sis
mesos al càrrec. Ha pogut fer el
que preveia en aquest temps?
El temps és relatiu. Mai n’hi ha prou.
Però estic satisfeta, perquè tenim
un equip de govern capaç de tre-
ballar plegat. I això era un repte, ha-
vent-hi quatre forces polítiques.

El govern de la Diputació el for-
men el PSC, ERC, díscols de Junts
i els comuns. És més difícil de
gestionar aquest executiu que el
del mandat passat, que només
estava format pel PSC i Junts?
Era millor aquella fórmula?
No és comparable. Ni millor ni pit-
jor. Les diferents realitats ens per-
meten uns acords o uns altres. La
coalició PSC-Junts del mandat pas-

sat va funcionar. Era una bona
opció per reeditar, però el context
polític actual és un altre. Sigui com
sigui, estic orgullosa de l’actual go-
vern, que també està funcionant. 

Vostè va dir que volia trepitjar
els 311 municipis de la província
per conèixer de primera mà les
seves realitats i necessitats. Avui

n’ha trepitjat uns quants del Baix
Llobregat, però aquí juga a
casa... Quants n’ha pogut visitar
ja de fora de la seva comarca? En
porta el compte?
Aproximadament estem en una
vintena, més o menys.

Què li demanen quan fa aques-
tes visites? Quines són les urgèn-
cies principals que li traslladen
els municipis?
Hi ha de tot. Hi ha peticions comu-
nes que tenen a veure amb la se-
quera i la xarxa en baixa. Hi ha
municipis que no tenen recursos
per garantir unes bones condi-
cions d’aquesta xarxa de l’aigua.
Les demandes també van vincula-
des a inversions en equipaments
culturals o esportius, temes socials,
transició energètica i xarxa viària.

Després parlarem d’alguns d’a-
quests temes. Però segur que
també li parlen dels problemes
de finançament dels ajunta-
ments. A finals d’any, la Diputa-
ció va aprovar un fons econòmic
extraordinari per als municipis, i
la seva vicepresidenta, Candela
López, reclamava, en un article
d’opinió al Línia, juntament amb
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler,
un nou sistema de finançament

per als ajuntaments. Comparteix
la seva petició?
Una cosa és la realitat conjuntural i
una altra l’estructural; les dificultats
de finançament municipal. Tot ple-
gat s’ha vist agreujat per una situa-
ció conjuntural: la covid, el context

geopolític, la inflació... Per tant, el fi-
nançament  s’ha d’abordar des del
consens i la feina conjunta de totes
les institucions. 

En el seu discurs d’investidura va
dir que vol “apropar la Diputació
a la ciutadania”. Això ja li sentíem
dir a presidents anteriors com
Núria Marín, Marc Castells o
Mercè Conesa, però la Diputació,
conjuntament amb l’AMB, conti-
nua sent de les institucions més
desconegudes per la ciutadania,

sobretot a l’àrea metropolitana.
Què no s’està fent bé?
Per la mateixa naturalesa supra-
municipal de la Diputació, aquesta
qüestió és difícil. No és que els ciu-
tadans no entenguin què fa la Di-
putació, és que moltes vegades
tampoc entenen què fa la Gene-
ralitat o el mateix Estat. Els seus
interlocutors naturals són els
ajuntaments. Normalment, els
ciutadans no entenen de compe-
tències; entenen de necessitats. I
nosaltres entrem en contacte di-
recte amb els ecosistemes locals,
amb el teixit associatiu. Això és
participació i proximitat. El rol de
la Diputació es basa en la compli-
citat, la col·laboració i el suport.

Tot això va en la línia de trencar
la idea que la Diputació és només
una ‘repartidora de diners’ per als
ajuntaments, no?
No volem ser i no serem només
una repartidora de diners. El paper
de la Diputació és el de dotar de
recursos necessaris els municipis
que no els tenen perquè puguin
implementar les polítiques públi-
ques. De vegades, això significa re-
cursos econòmics, però també
recursos tècnics o d’altres tipus,
com ara facilitar la interlocució
amb altres nivells institucionals.4

A. Nadeu / F. J. Rodríguez
Fotografia: Joanna Chichelnitzky

“La salut mental
és una prioritat
que impacta
molt en joves
i gent gran”

“Reclamem 
les inversions
acordades 
en el decret 
de sequera”
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– Vostè defensa ampliar
l’aeroport del Prat, però també
aspira a combatre els efectes
del canvi climàtic i a potenciar
les infraestructures verdes.
Sembla contradictori...

– No ho és pas. Necessitem una
gran infraestructura que sigui
coherent amb la sostenibilitat.

– I com s’ha de fer?

– Per a això ja hi ha els experts.
Jo crec que no podem renunciar
ni a una cosa ni a l’altra.

3Ara que reflexionem sobre com
fer pedagogia perquè es conegui
la tasca de la Diputació, potser una
bona opció seria parlar del que
preocupa més els ciutadans, com
per exemple l’habitatge. Tot i que
no és de la seva competència, la Di-
putació estarà al costat dels ajun-
taments a l’hora d’aplicar la nova
llei de regulació dels lloguers?
Estarem al costat dels ajuntaments
sempre. Hem de veure com es des-
plega aquesta llei i com s’imple-
menta. Respectarem l’autonomia
local i els acompanyarem en les
seves decisions. I, en tot cas, ja els
acompanyem en el marc ampli de
les polítiques d’habitatge. Aquest és
un àmbit estratègic, i per això hem
creat una nova àrea de govern, la
d’Urbanisme i Habitatge.

Un altre dels principals neguits
dels ciutadans és la sequera. Està
preocupada per la situació que
ens podem trobar d’aquí a poc
temps? El PSC s’ha mostrat molt
crític amb la gestió del Govern
de la Generalitat al respecte...
En aquests moments és un dels pro-
blemes més greus que ha d’afrontar
Catalunya. Continuarem reclamant
que es facin les inversions acorda-
des en el decret de sequera, per part
de l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), tant hídriques com hidràuli-
ques. Des de la Diputació estem a
disposició, des de la lleialtat institu-

cional, per ajudar i sumar, per ex-
emple, en aquelles inversions que
han de fer els ajuntaments. Més
enllà de les competències, estem a
disposició dels municipis per ajudar. 

La falta d’aigua està estretament
relacionada amb el risc d’incen-
dis. Tot i que som a l’hivern, ja hi
ha hagut algun ensurt en forma
de foc en alguns punts de la pro-
víncia. A l’àrea metropolitana
preocupen espais com Collse-
rola, des d’on avisen que un foc
podria ser catastròfic. Estem
prou preparats en cas que hi
hagi un incendi en aquesta o
qualsevol altra serra?
Hem de treballar per estar-ho. La
Diputació té la responsabilitat de la
gestió de 13 parcs naturals, i en
aquesta responsabilitat estem aju-
dant els ajuntaments a fer franges

de prevenció, un element fona-
mental. A causa de la sequera, cal
tenir al dia tant les franges com la
gestió dels residus forestals. Tot el
que ens toca i ens demanen els
ajuntaments ho estem fent. 

Ara que parlem de medi am-
bient, no li voldríem deixar de
preguntar per l’ampliació de
l’aeroport del Prat, perquè les
veus que demanen reprendre el
projecte creixen. Vostè i el seu
partit també ho defensen, però
també diu que aspira a comba-
tre, des de la Diputació, els efec-
tes del canvi climàtic, així com
potenciar les infraestructures
verdes. Sembla contradictori...
No ho és pas. Com a presidenta de
la Diputació i alcaldessa d’un mu-
nicipi, Sant Boi, que està dins de la
zona aeroportuària, sempre hem
dit que és necessari tenir una in-
fraestructura de primer nivell que
ajudi la connectivitat del país si no
volem perdre el rol rellevant com a
regió europea de primer ordre.
Aquesta transformació ha de sorgir
des d’una comissió mixta on siguin
presents tots els agents que hi
tenen a veure. El govern de l’Estat
ha estat respectuós amb la posició
del Govern i del territori. I sense
consens, un tipus de transformació
d’aquesta envergadura no es pot
posar en marxa. Necessitem una
gran infraestructura que sigui co-
herent amb la sostenibilitat.

I com s’ha de fer?
Per a això hi ha els experts i els
agents que han de participar en
aquesta comissió, amb una mirada
integral. Jo crec que no podem re-
nunciar ni a una cosa ni a l’altra.

Canviant de tema, a l’inici del
mandat va posar la salut mental
com un dels principals eixos del
seu govern a la Diputació, sobre-
tot pel que fa als joves. Aquest és
un tema que coneix de primera
mà, sent alcaldessa de Sant Boi,
un referent en aquest àmbit.
Com està aplicant el model de
Sant Boi a la Diputació pel que fa
a aquesta qüestió?
A l’anterior mandat vam imple-
mentar ajuts i projectes adreçats als
ajuntaments perquè poguessin
desplegar polítiques de suport per
aconseguir el benestar emocional
dels adolescents, però tenien una
mirada covid. Hem de superar
aquesta mirada i deixar clar que la
salut mental és una prioritat que
impacta de forma més important
en determinats moments vitals, es-
pecialment a l’adolescència i en les
persones grans que estan vivint si-
tuacions de solitud no desitjada.

Veure una dona presidint la Di-
putació no és pas nou. Vostè, de

fet, n’és la tercera. Quan va ser in-
vestida, va lloar el llegat de
Mercè Conesa i de Núria Marín,
les seves dues predecessores, i
va situar la lluita per la igualtat
entre homes i dones com una
prioritat. Veient el que està pas-
sant últimament arreu de l’Estat,
la preocupa que puguem anar
enrere, en aquest sentit?
És un risc que sempre hem hagut
d’assumir. En les últimes dècades hi
ha hagut un avanç de les polítiques
d’igualtat per desarticular tota
classe de discriminació. Però també
hi ha hagut una gran ofensiva de
pensaments populistes que no
tenen la igualtat com a prioritat.

Una enquesta recent apunta que
el 44% dels homes se senten dis-
criminats per aquestes políti-
ques d’igualtat...
Perquè hi ha hagut missatges po-
pulistes que han traslladat la idea
que les polítiques d’igualtat van en

contra dels homes. És un missatge
políticament deliberat que ha calat
en una part de la població. Això és
una fal·làcia que no respon a la re-
alitat. Ni s’ha perjudicat ni hi ha cap
voluntat de perjudicar els homes.

Hem repassat tot un seguit de
temes que requereixen dedica-
ció. En aquest sentit, ja pot desti-
nar tot el temps que voldria als
dos càrrecs que ostenta?
M’he organitzat bastant bé. Per a
mi, la ciutat de Sant Boi és una prio-
ritat, però també el meu rol com a
diputada i estar al servei dels mu-
nicipis. Tinc sort, perquè tant en un
lloc com en l’altre hi tinc grans
equips, plurals i compromesos, que
m’ajuden a complir els dos projec-
tes. Estem complint. Estic complint.

Acabem tornant al discurs d’in-
vestidura, on va finalitzar dient
que tenen “el deure de mirar sem-
pre lluny i continuar treballant de
prop”. Cap a on mira, a quatre anys
vista? Quina serà l’empremta de
Lluïsa Moret a la Diputació?
Pobre de mi [somriu]. Has de mante-
nir un equilibri entre l’estratègia i el
fet quotidià. Mai hem d’oblidar la re-
alitat quotidiana. Estar al carrer, amb
la gent... Escoltar els problemes reals
i les reivindicacions legítimes.<

“Mai hem
d’oblidar
la realitat
quotidiana;
estar al carrer”

“El finançament municipal 
s’ha d’abordar des del consens”

“Els ciutadans
no entenen de
competències;
entenen de
necessitats”
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Construïts 40 nous pisos
de protecció oficial

HABITATGE4L’Institut Metro-
polità de Promoció de Sòl (IMP-
SOL), de l’Àrea Metropolitana de
Barcelona, ha acabat la cons-
trucció de 40 pisos de protecció
oficial a la plaça 1 d’octubre. 
D’aquests, 38 són de venda i

dos de lloguer. Segons explica
l’IMPSOL, aquests pisos desta-
quen per una alta qualitat arqui-
tectònica, per la integració a la
ciutat, el disseny i el respecte al
medi ambient. Es preveu que
els habitatges s’entreguin aques-
ta primavera que ve.
Tots els pisos tenen ventilació

creuada i amplis espais interiors

i exteriors en un disseny que té en
compte la perspectiva de gènere.
Destaquen també les cortines de
vidre de les terrasses, que afavo-
reixen la captació de  l’energia so-
lar a l’hivern. Dels nous habitat-
ges, cinc són de tres habitacions;
30 són de dues habitacions i cinc
més són d’una habitació. Aques-
ta varietat busca afavorir que hi
hagi diferents perfils de famílies
que hi visquin. 
L’edifici també disposa de

dues plantes soterrànies per a 40
places d’aparcament ventilades
naturalment. L’edifici té una qua-
lificació energètica A.

AIGUA4L’Ajuntament va apro-
var el 25 de gener una pujada d’en-
tre el 20% i el 25% de la tarifa del
subministrament d’aigua. L’aug-
ment econòmic per als veïns va-
riarà segons el consum d’aigua. Se-
gons les estimacions del consistori,
això suposarà un augment d’en-
tre 3 i 7 euros en la factura, que és
trimestral, dels masnovins que
consumeixen entre 15 i 79 metres
cúbics d’aigua al trimestre, de 20
euros pel tram entre 80 i 119 i
d’uns 35 euros per aquells domi-
cilis que consumeixen 120 o més. 
Per tant, en el cas dels que més

aigua gasten, la seva factura tri-
mestral augmentarà uns 105 eu-
ros aproximadament. Aquesta
mesura es va aprovar amb els
vots a favor dels 11 membres del
govern local (ERC, PSC i En Comú
Podem), sis vots en contra de
Fem Masnou i PP i amb quatre
abstencions de Junts. 

L’AIGUA, UN 61% MÉS CARA
El consistori va justificar aquesta
decisió assegurant que les tarifes
de l’aigua no s’han actualitzat des

del 2014.  Deu anys després, ex-
pliquen, s’han vist obligats a revi-
sar-les per l’increment del 61% en
el preu compra que fixa Aigües Ter
Llobregat, qui subministra pràc-
ticament tota l’aigua al municipi.
A més, asseguren que Agbar,
l’empresa concessionària, ha sol·li-
citat una revisió a l’alça de les ta-
rifes. En xifres, el cost de l’aigua pel
Masnou durant aquest 2024 serà
proper a 1.300.000 euros, el que
suposa un increment de mig mi-
lió d’euros respecte al 2023.

L’OPOSICIÓ, EN CONTRA
Fem Masnou va criticar que el
93% dels habitatges se situen en
el tram més baix, i afegeix que serà
el que més pujarà. D’altra banda,
Junts justificava l’abstenció dient
que les pujades no donen respos-
ta a problemes com el foment de
l’ús responsable de l’aigua i el fet
de tenir en compte les famílies
desfavorides. El PP va criticar
que la pujada arribi a un any
d’un possible traspàs de la gestió
a l’empresa municipal.

La factura pot pujar entre 3 i 105 euros segons el consum. Foto: Pixabay

La factura de l’aigua s’apujarà
entre un 20% i un 25%

Imatge del nou edifici. Foto: AMB

Aparcament | Projecte per ampliar la zona verda
L’Ajuntament assegura que la prova pilot de la zona verda a Ocata ha

tingut “bona acollida” i ara el consistori no només es planteja implantar-la
definitivament, sinó ampliar-la a la part baixa i mitjana del Masnou.
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La Festa Major d’Hivern 
entra en la seva recta final

CULTURA4La Festa Major d’Hi-
vern, que es presentava com una
edició amb novetats, finalment no
ho ha estat tant. 
El dissabte dia 3 es va fer la

Tronada i posteriorment, a dife-
rència de les anteriors edicions,
va tenir lloc un concert amb ver-
mut a la plaça de l’Ajuntament. El
mateix dissabte, però, es can-
cel·lava una altra de les principals
novetats. La baixada d’andrò-
mines, que se celebrava normal-
ment a la Festa Major d’estiu,
s’havia organitzat enguany per la
Festa d’Hivern. L’Ajuntament,
però, va comunicar que finalment

no se celebraria pel baix nombre
de persones inscrites.
Després de les activitats pro-

gramades per a la primera set-
mana i l’arribada de Carnes-
toltes, fins al 14 de febrer conti-
nuarà la celebració. El dilluns 12
hi haurà jornada de portes ober-
tes al Museu i una sessió de ci-
nema familiar a l’espai l’amistat.
Com a colofó, el dimecres 14 a
les 17:30, a la plaça dels Països
Catalans, es llegirà el testament
del rei carnestoltes i es farà
l’enterrament de la sardina.
Posteriorment, tindrà lloc la
crema de la foguera.

TEIXIT SOCIAL4El setembre de
2021 naixia el gimnàs Popular
Lady  Tiger a l’antiga fàbrica de
Can Sanpere de Premià. Ara, dos
anys i mig després de la seva po-
sada en marxa, l’organització
afronta un nou repte. 
Es tracta d’un canvi d’ubicació

a causa del procés d’expropiació de
Can Sanpere, que passarà a ser
propietat municipal per fer una re-
forma i posar l’edifici a disposició
de les entitats. Un trasllat “tem-
poral” amb el qual l’organització
ha d’adaptar-se a les noves cir-
cumstàncies. 

FER L’ESPORT ACCESSIBLE
L’esperit inicial, però, continua in-
tacte: oferir una alternativa es-
portiva al poble a l’oci capitalista.
“El gimnàs va néixer amb la idea
que l’esport fos accessible a tot-
hom. Un espai de respecte i de co-
munitat obert a tothom i per aju-
dar als més necessitats”, explica a
Línia Mar la María García, una de
les coordinadores del gimnàs.
Ara, situat a l’edifici La Festa

del Carrer Moragas, una instal·la-

ció cedida per l’Ajuntament du-
rant l’expropiació, l’activitat con-
tinua de manera diferent. Tot i que
es podria pensar que ha alterat els
plans, el canvi també ha aportat
coses molt positives.
“És cert que l’espai és més pe-

tit perquè a la fàbrica podíem fer
de tot, però tenim menys preca-
rietat. Aquí no hi ha goteres, tenim
electricitat, i podem posar la ca-
lefacció”, destaca la coordinado-
ra. L’activitat principal és la boxa,
i l’organització explica que a poc

a poc es van consolidant els grups,
que es reparteixen en tres dies a la
setmana. Un d’ells, per exemple,
està destinat a dones i persones
amb dissidències de gènere. 
A poc a poc, però, l’oferta es va

ampliant i es van creant vincles.
Ara també fan classes de ioga i re-
laxació i hi ha el projecte de posar
en marxa classes de circ. Per tenir
aquesta oferta, en el projecte hi
participen més d’un centenar de
persones i la coordinació està for-
mada per cinc voluntaris.

Imatge del nou espai del gimnàs. Foto cedida

Lady Tiger: el gimnàs popular
que va més enllà de l’esport

Imatge de la crema de la foguera del 2023. Foto: Ajuntament de Premià

Residus | Els nous contenidors, més a prop
Fins al 29 de febrer la ciutadania podrà recollir en tres punts habilitats per
l’Ajuntament les noves targetes i les claus d’accés a l’aplicació mòbil dels
nous contenidors de recollida selectiva que arribaran a Premià al març.



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
| 10

Febrer 2024líniamar.cat



11 | 

Febrer 2024 líniamar.cat
Fo

to
: F

re
ep

ik

L’aigua
que no arriba

4 Dediquem un suplement especial
a la situació de sequera que patim

4 Expliquem la gravetat del moment,
el pla per fer-hi front i les mesures de futur

Suplement especial
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LA SITUACIÓ4El sistema Ter-
Llobregat ha entrat en fase d’e-
mergència. La decisió s'havia
anat posposant durant els últims
mesos perquè les reserves d'aigua
dels embassaments es mantenien
lleument per sobre del 16%, el lí-
mit marcat per actuar. Però amb
les últimes dades recollides, les
autoritats han optat per no ajor-
nar més un fet que era inevitable
en el context de manca de pluges.
Barcelona i l’àrea metropolitana
estan en emergència per seque-
ra des de l’1 de febrer. 
Va ser el mateix president de

la Generalitat, Pere Aragonès,
acompanyat del conseller d’Ac-
ció Climàtica, David Mascort, qui
va anunciar la decisió, després
d’una reunió extraordinària de la
Comissió Interdepartamental
de Sequera. Aragonès va “reco-
nèixer i agrair” la posició de la
ciutadania, “que ha entès que es-
tem en una situació absoluta-
ment excepcional i que calia
prendre mesures d'estalvi a les
cases”, i va destacar que “el con-
junt d'aquest esforç, al costat de
les inversions i de l'activació de
l'aigua provinent de dessalinit-
zadores i de la regeneració, ens
ha permès que l'entrada a la
fase d'emergència al sistema
Ter-Llobregat s'hagi retardat
quinze mesos”.

EMBASSAMENTS AL LÍMIT
Tot i l’esforç d’uns i altres, fi-
nalment la manca de pluges a
Catalunya ha forçat l'entrada en
emergència del sistema Ter-Llo-
bregat, del qual depenen 202
municipis i prop de 6 milions de
persones. Però la situació no és
dramàtica només a Barcelona i
a l'àrea metropolitana, perquè el
conjunt dels embassaments de
les conques internes de Catalu-
nya ha baixat per primera vega-
da del 16%. I alguns embassa-
ments estan molt per sota d’a-
questa xifra, en situació crítica.

El sistema Ter-Llobregat, ali-
mentat pel pantà de Sau, el de
Susqueda, el de Sant Ponç, el de
la Llosa del Cavall i el de la
Baells, es manté encara lleu-
ment per sota dels mínims, però
en altres casos, com el de l'em-
bassament de Darnius-Boadella,
fa mesos que s’està en emer-
gència i ara les reserves se situ-
en al 12%. Encara pitjor està
l'embassament de Sau, al 4,8%,

un mínim històric. O el de Riu-
decanyes, amb un 2,9% del total
d’aigua que pot contenir.  
La majoria d'embassaments

continuen retrocedint, com ara
el de Siurana, que se situa al
3,4%, molt a prop del mínim his-
tòric de l'any 2000 (0,9%). La
Llosa del Cavall també va a la
baixa, amb un 17,2% de reserves,
cada vegada més a prop del va-
lor mínim registrat durant la
sequera del 2008 (12%). El de la
Baells, al 21,2%, també emma-
gatzema cada vegada menys ai-
gua i ja està pràcticament a ni-
vells de la sequera de fa una dè-
cada i mitja (20,4%) i de la del
2005 (18,7%).
Només tres dels nou embas-

saments han registrat lleugers in-
crements en volum en els últims
mesos: és el cas de Foix, que s'a-
llunya del mínim registrat el se-
tembre de l'any passat (47,6%) i ja
passa del 56%. Susqueda està en
el 21,2%, un valor superior al mí-
nim del 17,8% del novembre del
2023, i Sant Ponç ha pujat del 26%
al 27,6% en els últims tres mesos.

LA PITJOR SEQUERA
La sequera és un període extens
de temps en el qual un territori
pateix una deficiència en el sub-
ministrament d'aigua. General-
ment, passa quan plou per sota

del que és habitual. A Catalunya,
les pluges tenen un caràcter ir-
regular, alternant llargs períodes
d’absència amb episodis de plu-
ges torrencials, fruit del clima
mediterrani, la qual cosa ens fa
especialment vulnerables a pa-
tir episodis de sequera, espe-
cialment a les conques inter-
nes, que és on es concentra el

gruix de la població (més del
80%) i on només es disposa del
40% de l’aigua que hi ha a Ca-
talunya (essencialment la que és
als embassaments, als aqüífers i
a dins dels pous). La greu se-
quera actual, que comprèn el pe-
ríode entre el 2021 i l’actualitat,
és la més severa que ha patit Ca-
talunya des que se’n tenen re-
gistres, o sigui, des de l’any 1905.
Des de llavors, han sigut di-

versos els episodis de sequeres
que han afectat Catalunya. Un
dels més importants és el que va
colpejar el nostre país i el conjunt
de la península Ibèrica entre el

1944 i el 1950, que va motivar
restriccions en el subministra-
ment a diverses poblacions i du-
rant diferents períodes. El 1953
només va ploure la meitat del que
era normal i les restriccions en el
servei van arribar a Barcelona, on
a mitjans de maig van començar
talls en el subministrament d'ai-
gua als habitatges durant un
30% de les hores del dia. Els anys
1973, 1985, 1988 i 2008 Catalu-
nya va patir diversos episodis de
sequera rigorosa que van provo-
car restriccions importants en el
subministrament, i els talls van
estar a punt d'afectar la capital,
fins que va ploure. 

ESFORÇOS EXTRA
Per lluitar contra les conse-
qüències de la sequera, tant l’ac-
tual com les futures, el president
Aragonès va remarcar que “es re-
forçarà encara més la producció
d’aigua a través de les dessali-
nitzadores i l'obtenció d'aigua via
regeneració”, amb mesures a
curt termini i també inversions
sobre el seu volum. Alhora, va
anunciar que s’està intensifi-
cant la col·laboració i el suport
econòmic als ajuntaments i ad-
ministracions locals “per a obres
d’emergència, des de la moder-
nització de les xarxes fins a la re-
cuperació de pous”.

Emergència per sequera 
» El sistema Ter-Llobregat ha entrat en emergència per la manca d’aigua als embassaments 

» La situació de sequera actual és la més severa que ha patit Catalunya des que se’n tenen registres 

La situació dels embassaments de les conques internes és crítica des de fa mesos. Foto: Jordi Borràs/ACN

Només tres dels nou
embassaments 
registren lleus
increments d’aigua

16%
L'emergència 
s’ha decretat quan les
reserves han caigut per
sota d’aquest llindar

L’aigua que no arriba
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EL PLA DE SEQUERA4Un cop de-
cretada l'emergència al sistema
Ter-Llobregat, s'activen les me-
sures aprovades pel Govern per a
una situació extrema als 202 mu-
nicipis de les conques internes,
que afectaran un total de sis mi-
lions d’habitants. El Pla Especial
de Sequera preveu tres nivells
d'emergència que s'aniran de-
cretant en funció de l'evolució
de les reserves d'aigua. 

MESURES IMMEDIATES
Independentment de la fase en
què ens trobem, l’entrada en un
escenari d’emergència ja inclou la
reducció a 200 litres per habitant
i dia de la dotació màxima, una
quantitat que pot baixar fins als
160 litres en cas d’emergència ex-
trema. Aquesta xifra té en comp-
te el consum domèstic, les activi-
tats econòmiques, els centres sa-
nitaris, els usos municipals i les
pèrdues a les xarxes de distribu-
ció, entre altres.  
S’estableix la reducció del 80%

del reg agrícola, del 25% dels con-
sums d’aigua dels usuaris indus-
trials i la reducció del 25% en el
consum en els usos recreatius. Pel
que fa al consum a les llars, es re-
comana que se situï al voltant
dels 90 litres per habitant i dia.
De moment, no es preveuen

reduccions de pressió a les llars ni
suspensions temporals en la pres-
tació del servei d’abastament. De
fet, la directora general de Barce-
lona Cicle de l'Aigua, Cristina Vila,
ha assegurat que l'abastament
domiciliari no afectarà els barce-

lonins fins a la tercera fase, que po-
dria arribar al juliol si es manté la
tendència actual de poca pluja i
que implicaria un límit de 160 li-
tres per habitant i dia. Però abans
d’arribar a aquest punt, segons la
directora, ja s’haurien pres altres
restriccions i mesures, o fins i tot
haurien arribat vaixells amb aigua. 
En aquest context, les admi-

nistracions locals poden establir li-
mitacions o prohibicions addi-
cionals a l’ús de l’aigua en ins-
tal·lacions esportives, públiques o
privades, i als espais lúdics. Tan-
mateix, el Govern sempre podrà
permetre excepcions puntuals i de-
tallades a les limitacions o prohi-
bicions per raons d’interès públic.

ACTIVITATS PROHIBIDES 
En situació d’emergència, s’activa
la prohibició de l'ús de totes les

dutxes de les platges catalanes.
També queden prohibides les ac-
tivitats que impliquin l'ús d'aigua
susceptible de consum humà,
com ara les pistes de gel, les festes
d'escuma o els jocs d’aigua. Així
mateix, queda prohibida la nete-
ja de qualsevol mena de vehicle,
excepte que es faci en establi-
ments comercials de neteja de
vehicles que comptin amb siste-
mes de recirculació de l'aigua.
Quant a projectes i activitats

afectats per la situació, l’ACA va-
lorarà la compatibilitat del projecte
o activitat amb les restriccions
derivades de l’estat d’emergència
segons el Pla de Sequera. En qual-
sevol cas, queda en suspens el fun-
cionament de les noves explota-
cions ramaderes o l’ampliació de
les existents mentre no es garan-
teixi la disponibilitat d’aigua per
assegurar el benestar animal.   

CABALS D’EMERGÈNCIA  
Mentre duri aquesta situació, s’a-
plicaran cabals d’emergència als
rius Muga, Ter i Llobregat, amb
l'objectiu de preservar més aigua
als embassaments de les con-
ques internes. Aquesta reducció
del cabal dels rius està validada
pels tècnics i, a banda d’assegurar
la disponibilitat de l’aigua per als
embassaments, garanteix la re-
versibilitat de l’impacte de la me-

sura sobre la biodiversitat dels
trams de rius afectats. 

PRIMERA FASE
Mentre els embassaments tin-
guin reserves d’aigua de 100 hm3,
equivalent a un 16,3%, el consum
d’aigua es mantindrà en els 200
litres per habitant i dia. En aques-
ta fase, les piscines cobertes que
estiguin incloses al cens d'equi-
paments esportius de la Genera-
litat es podran reomplir sempre
que es redueixi el consum d'aigua
de la resta d'instal·lacions. La
resta de piscines, com les privades
o les dels hotels, no es podran re-
omplir ni totalment ni parcial-
ment. Tampoc les piscines co-
munitàries o les de balnearis.
Quant al reg de camps de gespa
destinats a l'esport federat, està
permès, però només amb aigua
regenerada o freàtica que no com-
peteixi contra l'abastament do-
miciliari, i sempre que es com-
pensi amb altres mesures d'estalvi
a dins de les instal·lacions.  
Es permet el reg d'arbrat públic

amb aigua regenerada o freàtica
per evitar l'estrès hídric i que
aquest caigui o mori, ja que es vol
preservar també el seu ús com a re-
fugis climàtics de cara a l'estiu. Pel
que fa a les fonts ornamentals, llacs

artificials i altres elements d'ús es-
tètic d'aigua, en emergència en
queda prohibit l'ompliment total
o parcial, amb l’excepció d'aquelles
basses que serveixen de refugi de
fauna en perill d'extinció i de fau-
na destinada a la recuperació de les
espècies autòctones en les masses
d'aigua, que es poden omplir amb
la mínima quantitat d’aigua in-
dispensable procedent de la rege-
neració o del freàtic.

SEGONA FASE
En cas que les reserves d’aigua ar-
ribin als 67 hm3, equivalent al
10,95%, el consum es restringirà
a 180 litres per habitant i dia. En

aquesta segona fase, si un centre
esportiu volgués reomplir la pis-
cina, les dutxes de les instal·la-
cions s'haurien de tancar. En el cas
de les piscines descobertes desti-
nades a l'ús de l'esport federat, no-
més podran mantenir-se obertes
si el centre tanca les dutxes per
compensar el consum, ja que,
segons ha apuntat l'executiu, l'ai-
gua d'aquestes s'evapora molt
més fàcilment. Pel que fa al reg
dels camps de gesta per a l'esport
federat, es permetrà l'ús d'aigua
regenerada o freàtica, però els
equipaments hauran de tancar les
dutxes si volen regar. Es perme-
trà també el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica.

TERCERA FASE
Si els embassaments arriben als
33 hm3, el 5,4% de capacitat, en-
trarem en la tercera fase d’e-
mergència i el consum per litre i
dia s’haurà de reduir a 160 litres
per habitant i dia. En aquest es-
tadi, el més restrictiu que preveu
l’emergència, el Govern orde-
narà el tancament de les dutxes
de totes les instal·lacions espor-
tives i, a més, quedarà prohibit
regar els camps de gespa, així
com omplir o reomplir les pisci-
nes d’aquestes instal·lacions. 

Com hi farem front?
» La primera fase d’emergència preveu la reducció del consum a 200 litres per habitant i dia

» El reg dels parcs, les activitats esportives i les recreatives es veuran afectades per les restriccions 

Les piscines privades no es poden reomplir, però es permeten les esportives amb algunes limitacions. Foto: Aleix Freixas/ACN

Barcelona impulsa
l’ús de l’aigua freàtica

4Mentre duri l’emergèn-
cia, l’Ajuntament de Barce-
lona limitarà el reg a la “su-
pervivència” i farà servir ai-
gua no potable. Els serveis
de neteja també es man-
tindran només amb aigua
freàtica. En aquest sentit,
s’avancen les obres per
aconseguir 200 milions de li-
tres més d’aigua d’aqüífers. 

L'abastament a les
cases no afectarà 
els barcelonins fins al
nivell  3 d'emergència

1

2

3
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Fernando Cabello / Director de Serveis del Cicle de l'Aigua de l'AMB

A banda de coordinar la tasca dels ajuntaments i de promoure la reducció del
consum d’aigua, l’AMB aporta 1.600 litres per segon d’aigua regenerada al riu

Llobregat per garantir l’abastament. En parlem amb un dels seus responsables.

Hi ha un risc real que es re-
dueixi la pressió a les ai-
xetes de les llars?  

Estem treballant a nivell tècnic amb
les companyies amb l’objectiu de
poder reduir la pressió, però només
en aquelles zones del territori on el
consum sigui més alt i no hagi fun-
cionat cap altra mesura per reduir la
dotació. Només en aquests casos mi-
rarem de rebaixar la pressió.

No serà una mesura generalitza-
da, doncs. 
En cap cas. Als municipis o zones on
el consum sigui raonable, no es to-
carà res. A més, cal tenir en compte
la dificultat tècnica de reduir la pres-
sió. Hi ha llocs on s’ha de fer però pot-
ser la xarxa no ho permet. 

Quines accions està fent actual-
ment l’AMB per garantir l’abas-

tament durant les sequeres, tant
l’actual com les futures que ens
puguin afectar? 
Estem coordinant els ajuntaments,
fomentem bones pràctiques per
reduir el consum i, a nivell de recurs,
estem aportant tota l’aigua rege-
nerada que podem al riu Llobregat.
Ara mateix, aportem 1.600 litres
per segon a l’alçada de l’assut de Mo-
lins de Rei, perquè la potabilitzado-
ra de Sant Joan Despí pugui captar-
la, vuit quilòmetres més avall, bar-
rejada amb l’aigua del riu. Això re-
presenta un 25% de l’aigua que es
produeix en aquests moments. 

Podem substituir l’aigua superfi-
cial per la regenerada? 
No tenim prou aigua regenerada per
poder tancar el cicle. Per altra ban-
da, està prohibit per llei potabilitzar
l’aigua regenerada. Tot i que tècni-

cament no hi ha problema per en-
viar l’aigua regenerada que surt de
l’estació del Prat a la potabilitzado-
ra, la llei no ho permet. És per això
que l’aboquem al medi i, un cop bar-
rejada amb l’aigua superficial, la
tornem a captar. Tot i que la pro-
porció és molt variable, hem arribat
a una proporció 1:1, és a dir, la ma-
teixa quantitat d’aigua de riu que
d’aigua regenerada. 

I què passaria si continués baixant
la quantitat d’aigua de riu?
En aquest cas no podríem potabi-
litzar l’aigua regenerada d’acord
amb la llei. Ara bé, si la situació fos
tan greu, com a situació catastròfi-
ca potser sí que es permetria fer-ho.  

L’aigua freàtica o de pou és una
opció viable a llarg termini?  
És una més de les fonts que ali-

menten la potabilitzadora, com la su-
perficial, la regenerada o la dessa-
lada. És l’Agència Catalana de l’Aigua
qui decideix quines quantitats po-
dem agafar de cada font. En el cas
de la freàtica, com que té una qua-
litat molt bona, la considerem com
un recurs estratègic, una cosa que
hem de cuidar i preservar. Imagi-
nem-nos l’aqüífer com un gran di-
pòsit subterrani d’aigua... És evi-
dent que no podem treure’n tota l’ai-
gua, perquè es buidaria.  

I l’aigua dessalada? Pot ser una so-
lució?
El problema de dessalar l’aigua és
que cal una estació de tractament
d’aigua marina, el que anomenem
dessaladora. L’ACA en té dues, una
a la Tordera i l’altra al Prat. Totes dues
estan funcionant des de fa molts
mesos al 100% de la seva capacitat.

Però no n’hi ha més. Ara l’ACA està
tirant endavant la construcció de
dues plantes més. Per una banda,
l’ampliació de la de la Tordera, que
actualment produeix 20 hm3  a l’any
i multiplicarà per quatre la seva
producció, fins als 80 hm3. Per l’altra,
faran una nova dessaladora a Cunit
o Cubelles que produirà 20 hm3 més.
Però això està arrencant ara.

Per què és preferible l’aigua re-
generada que la dessalada?  
El problema és el preu. Cal molta en-
ergia elèctrica per dessalar l’aigua de
mar i això encareix el preu. Abans de
la sequera, les dessaladores estaven
produint poca aigua. Funcionaven
al 10%, perquè fèiem servir fonts
més econòmiques. Però si ens man-
ca l’aigua dels embassaments, po-
dem fer servir aigua dessalada. És un
recurs que ens permet ser resilients.

“Aportem tota l'aigua regenerada
que podem al riu Llobregat”

Foto cedida

EL PLA DE FUTUR4El gran repte
de Catalunya, i també de Barcelo-
na i l’àrea metropolitana, és deixar
de dependre de l’aigua superficial,
que ens fa molt vulnerables a si-
tuacions de sequera com l’actual.
Això implica un canvi de model
que inclogui l’aigua regenerada i la
dessalada com a recursos recur-
rents. És un canvi que ja està en
marxa, a la vista de les dades.  
Segons Aigües de Barcelona,

el mes d’abril del 2021 la princi-
pal font d’abastament eren rius,
pantans i llacs, amb un 63%. Dos
anys després, l’aigua regenerada
ocupa un 25% i l’aigua dessalada
un 33%, cosa que ha permès re-
baixar el consum d’aigua super-
ficial d’un 63 a un 19%. Aquestes
xifres mostren un avenç, però
encara no són suficients.

MÉS RECURSOS
El conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, durant la seva com-
pareixença per anunciar les me-
sures d’emergència va explicar
que entre el 2027 i el 2030 el país
ja haurà fet els deures pendents pel
que fa a les infraestructures del ci-
cle de l’aigua. Aleshores “tindrem
molta més aigua disponible”, va dir. 

Això s’aconseguirà gràcies a
l’ampliació de la dessalinitzado-
ra de la Tordera i de la construc-
ció d’una de nova al Foix. Totes
dues estan previstes per al 2028
i el 2029, en virtut d’un acord tan-
cat pel conseller i Teresa Ribera,
ministra de Transició Ecològica,
el passat 5 de febrer. 
També hi contribuiran les

ampliacions i les millores de les
estacions potabilitzadores del Be-
sòs, del Llobregat i del Ter. I la in-
jecció de més aigua regenerada,
un cop engegat el Pla Nacional
que preveu augmentar de 27 a 40
les EDAR del país. Són accions
que ja estaven previstes al pla,
però que s’acceleraran durant els
mesos vinents. 

ESCURÇAR TERMINIS 
El director de l'Agència Catalana
de l'Aigua, Samuel Reyes, ha po-
sat èmfasi precisament en aques-
ta necessitat d’accelerar els passos.
Durant una entrevista a Catalu-
nya Ràdioho va deixar ben clar:
“Les eines hi són. Estem treballant
i hem d’escurçar terminis”. I va
afegir, més concretament: “Allò
que volíem fer en cinc anys ho
haurem de fer en dos”.  

Reyes va valorar l’esforç de la
ciutadania en els darrers anys  i
que ha permès reduir entre un 30
i un 40% el consum d’aigua,
unes xifres que situen Catalunya
amb un dels consums més baixos
de tot Europa. “Ens podem feli-
citar, però amb quaranta mesos
de sequera hem d’actuar”, va
sentenciar. 

MILLORES A LA XARXA
Reyes també va demanar als
ajuntaments que continuïn tre-

ballant en aquest sentit: “Si tenien
previst millorar les xarxes en els
pròxims quatre anys, ara ho hau-
ran de fer en un o dos”, va dir al
llarg de l’entrevista. 
Per facilitar-ho, des de la Ge-

neralitat s’ha obert una línia de
subvencions de 120 milions d’eu-
ros perquè els governs locals po-
sin al dia aquestes infraestructu-
res, i va animar els consistoris a
“posar l’aigua com una prioritat i
començar a digitalitzar el servei
per poder-lo conèixer millor”. 

Pel que fa al preu de l’aigua,
Reyes va insistir que no està pre-
vist que s’incrementi a conse-
qüència de la sequera. Amb tot, va
apuntar que “l’aigua ha de pagar
l'aigua i les tarifes s’han d’ajustar
a les necessitats”. En aquesta línia,
el director de l’ACA va defensar
que hi hagi “tarifes progressives
per a qui consumeix poc i qui con-
sumeix molt” i, sobretot, “tarifes
vulnerables perquè ningú es que-
di enrere”. Perquè el futur ha
d’estar garantit per a tothom.

Objectiu: no dependre de la pluja
» L’Agència Catalana de l’Aigua, amb Samuel Reyes al capdavant, accelera de cara al futur

» La voluntat és anticipar la posada en marxa d'infraestructures clau per combatre la sequera

Samuel Reyes és el director de l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA). Foto: Arxiu ACN
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Christina Rosenvinge i Maro,
caps de cartell del Floral 2024
MÚSICA4Les cantants Maro i
Christina Rosenvinge encapça-
laran el cartell de la tercera edició
del Festival Floral 2024, que se ce-
lebrarà els dies 24, 25 i 26 de maig
a Vilassar de Mar i Vilassar de
Dalt. Rosenvinge actuarà a la
Torre d'en Nadal el 24, mentre que
Maro ho farà al Parc de Can Ra-
fart el 25. El Floral és un festival
de música i arts híbrides que cen-
tra la programació en propostes li-
derades per dones i dona cabuda
a propostes emergents i consoli-
dades. Està dirigit per la cantant
Judit Neddermann i per l'artista
Martí Sancliment.
La cantant madrilenya Chris-

tina Rosenvinge farà un concert
“especial i íntim”, aprofitant que

fa  60 anys, durant el qual re-
passarà els 35 anys que porta so-
bre els escenaris. Una trajectòria
que es distingeix tant per l'e-
clecticisme –amb incursions a la
literatura, el cine o el teatre–,
com per una inquietud artística
“que ha traspassat dècades, estils
i etiquetes”. Abans de ser solis-
ta, Rosenvinge va formar part de
bandes com Ella y los Neumáti-
cos, Alex y Christina i Christina
y los Subterráneos. 
Pel que fa a la cantautora

portuguesa Maro, oferirà dins
el Floral el seu únic conert de la
temporada a Catalunya. La can-
tant va participar al festival d'Eu-
rovisió l’any 2022 amb la cançó
Saudade, saudade. 

COSTES4Ara fa gairebé un any,
a principis de març de 2023, es
feia públic que el mític restaurant
Palomares de Vilassar de Mar
tancaria les portes després de
40 anys d’activitat per incompli-
ment de la llei de costes. El Mi-
nisteri de Transició Ecològica
comunicava el gener del 2023 la
decisió al propietari de l’edifici,
Josep Nin, que una vegada ces-
sada l’activitat el 14 de maig,
s’hauria de fer un enderroc que de
moment encara no ha arribat. 

En aquelles dates, una dele-
gació formada per  l’Ajuntament
i diferents representants del món
associatiu va viatjar a Madrid
per reunir-se amb el Ministeri i,
a l’abril, dos senadors van visitar
Vilassar per conèixer el projecte.

L’objectiu era presentar un pro-
jecte cultural i esportiu per salvar,
no només l’edifici del Palomares,
sinó també construccions costa-
neres com l’Espigó de Garbí i el
Club Nàutic.
Fonts municipals expliquen

a Línia Mar que la situació,
però, continua igual. La sentèn-
cia d’enderroc és ferma i, si no
l’assumeix la propietat, el Mi-

nisteri de Transició Ecològica la
farà efectiva.
L’edifici és un símbol del mu-

nicipi i a molts veïns els agrada-
ria que es conservés. L’única via
per intentar-ho, segons va afirmar
Damià del Clot, anterior alcalde de
Vilassar de Mar, era presentar un
projecte cultural i esportiu de
gran abast amb alguna activitat
que només es pugui fer allà. 

Imatge del Palomares. Foto: Arxiu

Estancat el projecte per salvar
l’edifici del mític Palomares

Cartell del Floral 2024 amb Rosevinge. Foto: Festival Floral

Arts | Nova temporada d’Escena & Llibres
El 25 de febrer s’enceta una nova edició de l’Escena & Llibres, un cicle per
donar visibilitat al talent jove  de les arts escèniques. La jornada inaugural
serà a les 12 hores al jardí la biblioteca amb actuacions musicals i de dansa.

Ara farà un any Vilassar
va presentar a l’Estat
un projecte per mirar
d’evitar l’enderroc
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PREMIÀ DE DALT4L’Interna-
tional Carnaval Cup arriba a la
seva desena edició. Aprofitant
l’aturada de les lligues regulars
del futbol base, equips de renom
com Barça, Madrid, Atlético de
Madrid o Real Sociedad entre
d’altres disputaran aquest tor-
neig del 9 a l’11 de febrer. Tam-
bé hi participaran equips estra-
ngers com l’Oxford United o el
Carolina Elite Soccer Academy.
Cabrils també serà una seu.

Premià acull
l’International
Carnaval Cup

VILASSAR DE DALT4El 8 de fe-
brer van començar les obres
d’ampliació de l’skate park de
Vallmorena, una de les propos-
tes guanyadores dels Pressu-
postos Participatius 2022/23.
Es tracta  d’una millora i incor-
poració de nous elements, com
una bowl. La pista romandrà
tancada fins al mes d’abril, pe-
ríode en el qual es preveu que fi-
nalitzin les actuacions d’aques-
ta nova fase.

Comencen les
obres del nou
Skate Park

CABRILS4Un cop finalitzades
les obres de l’Ajuntament, l’Ofi-
cina d’Atenció a la Ciutadania
tornarà a estar plenament ope-
rativa a la planta baixa del con-
sistori, després que el passat
mes d’octubre s’hagués de fer un
trasllat temporal.
L’horari d’atenció presen-

cial i telefònica de l’OAC conti-
nuarà sent el mateix, de dilluns
a divendres de 9 a 14 hores. 

Finalitzen 
les obres a
l’Ajuntament

TEIÀ4L’Institut Català del Sòl va
adjudicar el 12 de gener la re-
dacció del projecte i direcció de
les obres dels 18 habitatges de
protecció oficial que es faran a la
cantonada del passeig de la Rie-
ra i el carrer de Josep Puigoriol
Tindran un cost de 131.000 eu-
ros i la proposta guanyadora,
presentada amb el lema Una
casa mediterrània, va ser la mi-
llor valorada de les cinc que van
passar a la fase final.

Adjudicats 18
pisos de protecció
oficial a Teià

ALELLA4El Consorci de Pro-
moció Turística Costa del Ma-
resme i l'Ajuntament d'Alella or-
ganitzen la jornada de networ-
king ‘Per un Maresme sostenible’,
que reunirà a administracions i
agents turístics de la comarca el
13 de febrer a l'Espai d'Arts Es-
cèniques Casal d'Alella. A l'acte es
farà la presentació del Pla d'ac-
cions 2024 del Consorci i es farà
l'acte de lliurament dels diplomes
de Biosphere.

Jornada de
‘networking’ 
i sostenibilitat

CABRERA4El govern municipal
de Cabrera de Mar va reunir-se a
finals de gener amb l’expresident
de la Generalitat Carles Puigde-
mont i Toni Comín, tots dos eu-
rodiputats, per tal de mirar de tro-
bar fons econòmics per a fer re-
alitat projectes cabdals, com ara la
rehabilitació de la sala La Mares-
ma o el canvi d’enllumenat públic.
Ambdós van expressar el seu
compromís amb Cabrera de Mar.

Cabrera es
reuneix amb
Puigdemont

ABUSOS SEXUALS4 La Policia
Nacional detenia fa poc a Argen-
tona un docent per cometre abu-
sos sexuals a menors, amb al-
menys nou víctimes identificades.
El detingut col·laborava amb cinc
escoles de la metròpoli i feia ac-
tivitats d’oci i campaments d’es-
tiu i primavera per a menors de
6 a 18 anys. Els agents han in-
tervingut imatges amb més de 70
menors diferents.
L’arrestat és Miquel Nieto,

número dos a la llista d’ICV a les
eleccions municipals del 2015 a
Argentona. La Policia Nacional
detenia també la seva parella, l’ex-
líder local d’ICV i exregidor Àn-
gel Puig, que havia presenciat les
relacions sexuals amb menors, i
un exalumne, amb qui havia
compartit material pedòfil.
Aquests dos han quedat en lli-
bertat amb càrrecs.
Segons la policia, Nieto es

desplaçava a diferents punts de
l’Estat i de l’estranger per come-
tre els abusos. Se li atribueixen els
delictes de corrupció de menors,
pornografia infantil, agressió se-
xual i grooming.

ABUSOS AL DOMICILI
La investigació va començar ar-
ran d’una denúncia interposada
a Santa Cruz de Tenerife per un
delicte de grooming a través d’u-
na aplicació de videojocs, una
pràctica en què un adult es fa pas-
sar per un menor a internet per
guanyar-se la confiança d’un al-
tre i després fer-li xantatge amb
una finalitat sexual. La víctima era
un nen d’11 anys. A partir d’aquí
es va localitzar el domicili d’Ar-
gentona des d’on es feien les
connexions i els agents van in-
vestigar l’home que hi vivia.
Nieto, que ha ingressat a

presó, utilitzava el seu domicili
per invitar menors a dormir, un

cop s’havia guanyat la confian-
ça dels seus pares. Allà els foto-
grafiava i mantenia relacions
sexuals amb ells mentre els gra-
vava. Fins i tot aprofitava quan
dormia per agredir-los sense el
seu consentiment.
L’home portava més de 15

anys en l’àmbit educatiu i lúdic
amb nens d’entre 3 i 17 anys. Tre-
ballava per a una entitat que feia
activitats d’oci dirigides a nens i
joves. Ja amb autorització judi-
cial, els agents van escorcollar
casa seva i van trobar evidències
digitals de converses mantingu-
des amb els menors d’onze anys
que va donar lloc a l’inici de la in-
vestigació. També van localitzar
un elevat nombre de carpetes
amb fotografies i vídeos porno-
gràfics on apareixia ell mantenint
relacions sexuals amb menors. Es
van localitzar altres víctimes, que
en el moment dels fets tenien en-
tre 10 i 12 anys.
Posteriorment, els agents van

esbrinar que la parella senti-
mental de l’home, Àngel Puig,
també participava en les rela-
cions, segons relata la Policia
Nacional. Al domicili s’organit-
zaven festes amb menors per
crear un ambient idoni per gua-
nyar-se la seva confiança. El cos

policial afirma que van arribar a
consolidar relacions amb me-
nors de fins a dos anys.
En l’anàlisi informàtica del

material intervingut també es
van localitzar converses d’alt con-
tingut pedòfil entre l’home i un
exalumne seu, que demanava
ajuda per accedir a material d’a-
quest tipus.
La investigació continua ober-

ta per localitzar altres possibles
víctimes i no es descarten altres
detencions properes a l’entorn so-
cial del detingut.

PUIG NEGA UNA RELACIÓ
Al seu torn, en declaracions a
l’ACN, Àngel Puig ha negat haver
tingut una relació sentimental
amb Miquel Nieto. L’exregidor ha
dit que a Nieto el van detenir
quan vivia a casa seva perquè “el
tenia acollit perquè li llogava una
habitació”. “Ni he estat parella
sentimental ni ho soc ara”, ha res-
saltat Nieto, que està pendent que
el jutge el citi a declarar com a in-
vestigat a la causa oberta per de-
lictes de corrupció de menors,
pornografia infantil, agressió se-
xual i grooming. L’exregidor
d’ICV ha declinat valorar les acu-
sacions sobre ell per recomana-
ció del seu advocat.

Imatge de la detenció. Foto: Policia Nacional

Commoció al Maresme pels
abusos a menors a Argentona

Seguretat | Nova Junta de Seguretat al Maresme 
El Consell Comarcal del Maresme i el Departament d’Interior crearan una
Junta Comarcal de Seguretat arran de l’aparició d’un grup de delinqüents
multireincidents a Calella. Serà un espai per informar i cercar solucions.
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Es poden comptar amb
els dits d’una mà. Els po-
lítics metropolitans al
capdavant de ministeris

o de secretaries d’Estat del nou go-
vern de Pedro Sánchez són només
quatre d’una cinquantena. Es
tracta del socialista Jordi Hereu,
que ha estat nomenat ministre
d’Indústria; del polític de Sumar
Ernest Urtasun, que és ministre de
Cultura; d’Eva Granados, del PSC,
que és secretària d’Estat de Co-
operació Internacional; i de Jor-
di Martí Grau, dels comuns, que
lidera la Secretaria d’Estat de Cul-
tura. Aquí acaba la llista, que si fos
catalana s’hauria de completar
amb el reusenc Francesc Vallès,
que exerceix de secretari d’Estat de
Comunicació. No obstant això, i
més enllà dels noms, quina és la
trajectòria d’aquests polítics? Què
han fet abans d’arribar a Ma-
drid? Com és fer política i viure a
la capital espanyola? Així són els
quatre metropolitans de Pedro
Sánchez i aquests són els motius
pels quals són tan pocs.

CURRÍCULUMS
Hi ha alguns noms com el de
Jordi Hereu (1965) que no neces-
siten presentació. El polític socia-
lista va ser alcalde de Barcelona en-
tre el 2006 i el 2011, i era regidor
a la ciutat des del 1999. Un cop va
abandonar el ple municipal va
ser substituït precisament per
Jordi Martí Grau, que aleshores
formava part del PSC. Després del
seu pas per l’alcaldia de Barcelo-
na, Hereu va dedicar-se al sector
privat, fundant firmes com Bar-
celona Plataforma Empresarial o
Fledge. També va estar als òrgans
de direcció d’Agbar i va formar
part de la direcció d’Aena. 
Ernest Urtasun (1982) és un

polític de carrera format en Eco-
nomia i Relacions Internacionals.
Amb 15 anys va començar a mili-
tar a Joves d’Esquerra Verda i des
d’aleshores la seva vida ha girat en-
torn de la política, ininterrompu-
dament. Va ser secretari de l’ales-
hores eurodiputat d’ICV Raül Ro-
meva, diputat al Parlament Euro-
peu des del 2014 fins al 2023, por-
taveu d’ICV el 2016, membre de
Catalunya en Comú l’any següent,
portaveu de la coalició Sumar des
del 2023 i, finalment, ministre.
Per la seva banda, la socialis-

ta Eva Granados (1975) va ser du-
rant un temps una cara molt re-
coneguda a la política catalana.
Des del 2010 i fins al 2021 va ex-
ercir com a diputada al Parlament,
i el 2015 va ser la número dos, per
darrere de Miquel Iceta, de la
llista del PSC a les eleccions cata-
lanes. El 2021 va convertir-se en
senadora a Madrid i fins al 2023
va ser portaveu dels socialistes a la
cambra territorial. Granados va es-
tudiar Ciències Polítiques, és de
Pallejà i ha estat molt vinculada a
la política del Baix Llobregat.
Finalment, Jordi Martí Grau

(1965), abans que el novembre fos
nomenat secretari d’Estat per Er-
nest Urtasun, portava tota la seva
vida política vinculat a l’Ajunta-
ment de Barcelona. Primer com a

regidor del PSC, entre els anys 2011
i 2014, i després amb els comuns,
des del 2019 fins al 2023. En
aquesta darrera etapa es va con-
vertir en un dels homes forts del
partit d’Ada Colau i va arribar a ser
primer tinent d’alcaldia. A més, va
ser gerent de l'Institut de Cultura
de Barcelona del 1999 al 2013.

VIDA A MADRID
Com és fer el salt a la vida políti-
ca de la capital espanyola? Des del
Línia ens hem posat en contacte

amb Eva Granados i Jordi Martí
Grau perquè ens expliquin què ha
significat per a ells aquest canvi.
Martí Grau acaba d’aterrar-hi

i, segons diu, va ser el mateix mi-
nistre qui va telefonar-li per oferir-
li el càrrec. “Amb l’Ernest no ens
coneixíem gaire, perquè ell havia
estat a Brussel·les i sempre que ens
reuníem era a través de pantalles,
però era fàcil de veure que tenim
una manera similar de fer”, expli-
ca. Quan Urtasun va requerir-lo,
ell va creure que era el moment de

deixar la política a Barcelona. “Hi
ha vegades que t’ofereixen coses
que van en contra del moment
personal que tens, però en aquest
cas m’encaixava, perquè volia tre-
ballar en un altre ecosistema i
perquè els meus fills ja són fora de
casa”, diu. Ara ha llogat un pis a
Madrid i entoma la nova etapa
com un repte, tot i que té una llar-
ga experiència en l’àmbit cultural.
Quan parlem ja porta uns me-

sos a Madrid, i tot i que confessa
que l’atrau, sap que algun dia tor-

narà a treballar a Barcelona. “Són
ciutats molt diferents. Madrid està
feta amb gent que ve de tot arreu
i és més fàcil trobar-hi espais de re-
lació o d’amistat amb gent nova”,
relata. Així, Martí Grau parla de
dues ciutats: la del poder i la po-
pular. “Els tòpics es noten, i és cert
que hi ha un Madrid amb una for-
ta concentració de poder polític i
mediàtic, el de la llotja del Berna-
béu i Florentino, però també ho és
que hi ha una ciutat molt popular”,
assenyala l’exregidor. És per això

Després del seu pas pel sector privat, l’exalcalde de Barcelona Jordi Hereu ha tornat a la vida política per ser ministre d’Indústria. Foto: Miquel Vera/ACN

La XV legislatura espanyola ha suposat la incorporació de quatre polítics
metropolitans al govern. Analitzem qui són els dos ministres i els dos secretaris
entrants i ens fixem en quina ha estat la seva trajectòria fins a arribar al càrrec.

Per què hi ha una representació metropolitana tan baixa a Madrid?

Els metropolitans 
de Pedro Sánchez
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n Uns hi entren i altres en marxen.
La darrera legislatura va batre un rè-
cord pel que fa al nombre de polítics
metropolitans a les més altes institu-
cions de l’Estat. Concretament, van
ser cinc ministres i una presidenta
del Congrés, Meritxell Batet, que ac-
tualment continua sent diputada a
Madrid. Per tant, ni José Luis Rodrí-
guez Zapatero, ni Felipe González ni
encara menys el PP, que en tota la
seva història només ha tingut quatre
ministres catalans, han superat el
nombre d’alts càrrecs d’aquí de l’e-
xecutiu de Sánchez, sempre apunta-

lat per forces com Podem i els co-
muns, que hi han aportat els seus
propis ministres metropolitans. Cal-
drà veure si en l’actual legislatura
que comença se superarà la xifra.

Qui són els ministres que van for-
mar part de la XIV legislatura i que a
la XV ja no tenen cartera? Parlem dels
socialistes Salvador Illa, que va exer-
cir de ministre de Sanitat; Miquel Ice-
ta, que va ocupar el Ministeri de Polí-
tica Territorial i Funció Pública, pri-
mer, i el de Cultura i Esport, després; i
Raquel Sánchez, que va deixar l'alcal-
dia de Gavà per convertir-se en minis-
tra de Transports, Mobilitat i Agenda
Urbana. Pel que fa als ministres me-
tropolitans de l’òrbita dels comuns i

Podem, hi trobem Manuel Castells,
que tot i no haver nascut a la metrò-
poli sempre ha tingut una relació es-
treta amb Barcelona i que va ser mi-
nistre d’Universitats, i Joan Subirats,
que el va substituir en el càrrec.

Alguns d’ells encara continuen a
la vida política i altres ja n’han sortit.
Illa és, segurament, el que més tenim
al cap, perquè segueix a la primera lí-
nia mediàtica com a líder del PSC a
Catalunya. Tanmateix, Iceta i Sánchez
tampoc han deixat la política. El que
va ser líder dels socialistes catalans
ha marxat a París per convertir-se en

l’ambaixador d’Espanya davant la
Unesco, un càrrec pel qual, segons el
portal Sueldos Públicos, podria cobrar
més de 140.000 euros anuals. Sánc-
hez ara és presidenta de la xarxa pú-
blica d’hotels Paradores, on percebrà
200.000 euros anuals.

Per la seva banda, Subirats i Cas-
tells s’han retirat de la primera línia
política i han tornat al camp del pen-
sament. Subirats és president d’ho-
nor del think tankdels comuns Fun-
dació Sentit Comú, mentre que Cas-
tells escriu columnes a la premsa i l’a-
ny passat va publicar el seu llibre Tes-
timonio. Viviendo historia, on fa un re-
pàs de les transformacions socials
des del Maig del 68 fins al segle XXI.

Els que van ser-hi

que, tot i la intensa feina que té, diu
que li agrada anar passejant i re-
córrer “el Madrid dels barris”. 
Granados va arribar a la capi-

tal fa una mica més de tres anys
per convertir-se en senadora. Amb
tot, el ministre d’Exteriors, José
Manuel Albares, i el president del
govern li van demanar que es fes
càrrec de la Secretaria de Coope-
ració Internacional. La feina, diu
Granados, “és molt intensa” per-
què gestiona un pressupost elevat
que es destina a la cooperació i al
desenvolupament, i a més l’obliga
a viatjar. En aquest sentit, consi-
dera que la distància entre el que
feia abans i el que fa ara és força
notable. “Una cosa és aconseguir
que es voti una llei i l’altra impul-
sar polítiques per mirar d’erradi-
car la desigualtat al món”.
Quan l’entrevistem està a punt

de marxar a Colòmbia. Per això
apunta que, tot i tenir marit i un fill,
amb aquesta feina és “quasi im-
possible tenir la vida organitzada”.
En el seu cas, ja fa temps que va de-
cidir llogar un pis a Madrid, però
no ha deixat mai de tornar a la me-
tròpoli. “Vaig i vinc, perquè tinc
molta relació amb el Baix Llobre-
gat, i hi tinc part de la família”, afir-
ma. “Trobo a faltar la platja, i
quan vinc sempre vaig a Castell-
defels per veure el mar”, conclou. 

POCA PRESÈNCIA
L’actual govern espanyol compta
amb 21 ministres. Dos són cata-
lans, com ja hem dit. La comuni-
tat autònoma que més càrrecs d’a-
quest rang aporta és la de Madrid,
seguida del País Valencià (3) i de
Castella i Lleó (3). Des de la Tran-
sició, d’entre els gairebé 240 mi-
nistres que ha tingut l’estat espa-
nyol, la presència de ministres ca-
talans ha estat reduïda. Una mica
més d’una vintena de persones
d’aquí han tingut una cartera mi-
nisterial, i d’aquestes, 18 havien
nascut o tenien una forta vincu-
lació amb la regió metropolitana.
Sorprèn, a més, que les legislatu-
res del Partit Popular només ha-
gin tingut quatre ministres cata-
lans. Certament, els socialistes
sempre han estat més sensibles
amb el fet diferencial metropoli-
tà i han incorporat figures políti-
ques com Carme Chacón, Narcís
Serra, Joan Clos o Ernest Lluch.
Veient aquestes xifres, la pre-

gunta és òbvia: per què hi ha tan
poca presència metropolitana al
govern de l’Estat? Granados asse-
nyala que, en realitat, es tracta d’u-
na situació que no representa el que
de debò hi passa. “Hi ha molta gent
catalana als ministeris. De fet, al
d’Exteriors es parla sovint en ca-
talà”, assevera. Tanmateix, reconeix

De la cinquantena 
d’alts càrrecs que
conformen el nou
govern de coalició de
Pedro Sánchez, només
cinc, dos ministres i 
tres secretaris d’Estat,
són catalans

que trencar amb les dinàmiques de
centralitat que té Madrid “és com-
plicat”, i si el govern és a la capital,
és normal que molts dels seus re-
presentants siguin d’allà. 
Per al sociòleg i ara alt càrrec

del Govern de la Generalitat Xa-
vier Godàs, les claus d’aquesta
manca de representació de me-
tropolitans i catalans a les altes es-
tructures de l’Estat té a veure
amb dos factors. Per una banda,
considera que això es relaciona
amb el mateix sistema polític ca-
talà. “El territori és capaç de pre-
servar el capital polític i les aspi-
racions dels polítics, a diferència
d’altres regions d’arreu de l’Estat”,
afirma. Es refereix al fet que la sin-
gularitat del sistema polític cata-
là fa que un polític metropolità, per
exemple, vegi amb bons ulls que-
dar-se al Parlament perquè ho
considera un triomf. “N’és un ex-
emple clar Salvador Illa, que era
ministre de Sanitat i va tornar a
Catalunya com a cap del PSC”, diu.
Per contra, amb l’excepció

del sistema polític basc, els polí-
tics de la resta de regions de l’Es-
tat tenen més ambicions a Ma-
drid. Són casos paradigmàtics
els del País Valencià i Galícia, co-
munitats que històricament han
aportat molts alts representants
a les estructures estatals. Al sis-

tema polític català, per tant, es pot
fer carrera perquè està prestigiat
i perquè permet “locutar amb
l’Estat”. Això es veu clarament
amb ERC i Junts: els seus polítics
sempre preferiran ser diputats al
Parlament que al Congrés. 
Per altra banda, Godàs tam-

bé considera que hi ha un altre
motiu que explica la poca pre-
sència de polítics catalans a Ma-
drid. “Les dinàmiques de l’Estat
fan que els polítics catalans esti-
guin més condicionats i vigilats”,
diu. “Els passen més comptes”,
sentencia. Parla, doncs, de la
manca de confiança que hi ha a
la capital espanyola cap a la pla-
na política de Catalunya. Certa-
ment, se’ns fa estrany pensar en
un polític català ocupant la posi-
ció de poder més important del
govern espanyol. De fet, fa 150
anys que això no passa. Va ser
amb Estanislau Figueras i Fran-
cesc Pi i Margall, que van ser pre-
sidents del govern durant la Pri-
mera República. De moment, no
sembla que aquesta situació hagi
de repetir-se en el futur.

Xavier Godàs: 
“Les dinàmiques de
l'estat espanyol fan 
que els polítics catalans
a Madrid amb alts
càrrecs estiguin més
condicionats i vigilats i
els passin més comptes”

De moment, la XIV legislatura espanyola amb 
Pedro Sánchez és la que més ministres metropolitans
ha tingut des del restabliment de la democràcia

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Esports Futbol sala | El CEFS Sant Joan de Vilassar visita la Fundació Terrassa FC
El conjunt de Jordi Marín visitarà el pròxim dissabte 17 de febrer a les 19.30 hores 

la Fundació Terrassa FC, en partit corresponent a la 17a jornada del grup 1 de la Tercera 
Divisió. El CEFS Sant Joan de Vilassar necessita el triomf contra un rival força irregular.

Benito Eufemia ha viscut moltes
vides i cap d’elles et deixa indi-
ferent. “Els cops ja no em fan mal,
sinó que em fan créixer com a
persona”, enraona, mentre re-
mou un cafè amb mel en una ca-
feteria. Té cicatrius al cos i s’obre
a compartir-ne algunes de l’àni-
ma. Impacta com reneix una ve-
gada i una altra, malgrat tot el que
ha hagut de pair i patir, com els
13 anys a la presó [la petició fis-
cal n’era de 28] per un delicte que
no va cometre. Sempre lliga molt
bé les històries, a vegades fa veus
i sovint s’aixeca per explicar-se
millor. És fàcil imaginar-se’l en
un escenari fent monòlegs d’hu-
mor o discursos motivadors.
Eufemia podria haver tingut

una prolífica carrera com a bo-
xejador i participar en els Jocs
Olímpics de Barcelona 1992. En
aquell moment estava concentrat
al CAR de Sant Cugat i era un dels
preseleccionats. El somni, però,
es va trencar quan una persona el
va acusar d’haver participat en
una nit violenta, amb dos ferits de
gravetat, amb el seu germà gran,
que es dedicava a cobrar deutes
d’un prostíbul. “Jo sabia qui era
el soci de mon germà, però no
vaig dir res per no posar en perill
la família ni trair el meu codi.
Confiava en la justícia perquè
era i soc innocent… ”, relata.
Malgrat que no hi havia cap

prova contra ell, en Benito va
acabar a la presó, on li costava po-
sar-se a dibuixar [havia estudiat
pintura mural a la Llotja] i hagu-
és pagat per tenir més temps per
continuar entrenant-se sol. Ho
feia colpejant un matalàs vell que
lligava a una columna amb llen-
çols, amb garrafes de lleixiu que
feia servir de pesos [si les omplia
d’aigua, les penjava al sostre per
esquivar-les], o mitjons, que om-
plia de terra per tenir més pes a les
mans o a les cames. La boxa era
oxigen en l’ambient irrespirable de
la presó, “una jungla en què la ma-
joria d’interns no són persones”.
“He arribat a tractar amb

ments indescriptibles”, confessa
un Eufemia que a l’infern es va
formar en medicina xinesa i va
treballar als departaments d’in-
fermeria i psiquiatria. S’ocupava
de la bugaderia, servia menjars
o formava altres interns. Serveis
que va fer durant nou anys i que

li van servir com a redempció i
escrits de bona conducta: cada
tres mesos treballats li rebaixa-
ven la condemna 45 dies.
Tornem a la boxa. “Quan

m’enfundo uns guants, em sento
lliure, i quan acaba el combat, des-
prés d’haver expressat els meus co-
neixements tècnics i artístics com
a púgil, necessito que em treguin
els guants perquè em sento enca-
denat”, descriu el santandreuenc,
que el passat 30 de desembre es va
acomiadar del ring a l’hotel Hyatt
Regency Barcelona Tower, de

Bellvitge. Ho va fer amb un triomf
contra Freddy El Gigante, d’1,99
metres [Eufemia en fa 1,73], i
guanyant un títol mundial pro-
fessional en pes superpesant, que
estava vacant. Té 49 anys.
“Va ser molt dur preparar-

me sol i sense els consells del se-
nyor [Alfonso] Goya, que va mo-
rir fa un any i a qui trobo molt a fal-
tar. Al primer assalt vaig tenir un
contratemps i vaig haver de can-
viar d’estratègia al segon”, com-
parteix Eufemia, que va descobrir
la boxa al Palau d’Esports del
carrer Lleida, a Montjuïc, de la mà
de Goya i dels seus ajudants. Du-
rant hora i mitja havia de pujar i
baixar escales, després canviar-se,
i entrenar-se amb guants. En el
seu debut als campionats d’Espa-
nya amateur, a Zaragoza, va gua-
nyar la medalla de plata a pes mit-
jà. Seria el seu bitllet cap al CAR.

Els caps de setmana, però, treba-
llava com a porter a discoteques
com Apocalypse i anava a veure la
seva estimada mare, la María.
“La nit és un trampolí en què

depèn de com t’hi llencis acabes
dins o fora de la piscina”, asse-
gura, malgrat que mai ha sortit de
festa. Ho sap perquè ha treballat
en més de 80 locals de Barcelona
i l’àrea metropolitana, com +KO
o Psicódromo. Eufemia és una es-
pècie de bomber nocturn: “Els lo-
cals em truquen quan la situació
amb la seguretat s’ha enquistat i
no troben solucions. Segons qui-
na púrria ja no ve quan saben que
hi treballo com a porter”.
Ha viscut tantes situacions

extremes que ja no té por. Això sí,
necessita mil ulls dins i fora de la
feina, perquè no sap quan ni on
es trobarà algú encara ofès per-
què un dia no el va deixar entrar
en un local. Un dels últims cops
que li han intentat prendre la vida
el va salvar un company. “Aler-
ta, Beni!’”, li va cridar. “I posant
veu de Torrente, perquè em va
sortir de l’ànima fer-ho així, li
vaig dir al cabronàs que m’a-
puntava amb una arma: ‘Guar-
da’t el ganivet i deixa’t de cria-
turades’. Temps després, em van
amenaçar amb una pistola. El
primer cop que em van apuntar
amb una va ser a la discoteca Sty-
lo, de Santa Coloma de Grame-
net”, confessa aquest supervivent.
El funcionament d’una sala de-

pèn molt de la gestió de la porta i
un bon porter ha de saber “con-
versar i tractar bé les persones, ser
intuïtiu i àgil per seleccionar qui
entra i qui no, i per analitzar i in-
tentar solucionar els problemes”.
“També has de valorar que tu
pots acabar malparat”, afegeix.

La seva pedrera va ser la dis-
coteca Psicosis, que estava al
carrer Balmes número 51. El
propietari era en Toni, el pare
d’un alumne a qui ensenyava
full-Åcontact.Eufemia tenia 16
anys i també era professor de
kickboxing, karate i taekwondo,
i ja havia descobert la boxa. A
Psicosis va començar com a
caixer els diumenges a la tarda.
Un diumenge al migdia, com

tants altres, va anar a comprar un
pollastre a l’ast amb el pare, en
Luis Eufemia. El pare li va pre-

guntar al fill: “Estàs bé a la fei-
na?”. “Sí, hi aprenc molt i estal-
vio diners”, va respondre en Be-
nito. “Me n’alegro, fill. Doncs
no et fiquis en problemes i, quan
acabis, torna a casa. Ja saps que
la nit és per a dormir i descansar”,
va replicar en Luis, que tenia clar
que el Benito, molt responsable,
li faria cas. Com sempre.
No va ser com sempre. En Be-

nito va sortir de la feina molt
abans, perquè el seu cap, en Toni,
li va dir això després de rebre una
trucada: “Ves cap a casa. La teva
mare et necessita. Tranquil, no ha
passat res”. “Quan vaig arribar,
vaig rebre la pitjor notícia… Mon
pare havia mort d’un infart… És
una pena que mai superaré”, re-
corda, amb un nus a la gola.
Com que a casa necessitaven

els diners i el cap estava content
amb ell i se l’estimava, Eufemia

va ampliar les hores a Psicosis.
“En Toni em va oferir fer també
la sessió de nit com a porter i em
va ensenyar un ofici que ha can-
viat molt. Abans estar assegut o
recolzat a la paret eren motiu d’a-
comiadament, i les mans sempre
havien d’estar creuades a da-
vant o a darrere”, recorda.
El gran motor de la vida

d’Eufemia és el seu fill, “un bon
jan” a qui escolta i ajuda tant
com pot perquè pugui aconse-
guir els seus somnis. “Ser pare
no és gens fàcil. No sé si ho faig
bé o si faig curt”, confessa.

XAVI MOYA
No sap “ni quan ni com”, però vol
muntar un gimnàs [va ser soci
d’Esport Rogent amb el tras-
passat Xavi Moya, un amic des
de la infància a qui recorda com
“un home feliç enamorat dels es-
ports”], perquè necessita com-
partir els seus coneixements i
aventures, i ajudar les perso-
nes. Li encantaria organitzar
xerrades a col·legis i per a públic
de qualsevol edat, i anuncia que
aviat impartirà classes magistrals
enfocades a la defensa personal,
treball de tècnica i rapidesa en
boxa. De moment, els dissabtes
fa classes de boxa en un gimnàs
i a l’aire lliure a Cabrera de Mar.
Fa quasi 20 anys que Eufe-

mia va sortir de la presó i que va
celebrar-ho debutant com a bo-
xejador professional a La Palo-
ma. Des de llavors busca la lli-
bertat: vol que se’l tracti com si
no tingués antecedents. El seu se-
gon llibre es titularà Buscando la
libertad i anirà sobre el seu dia
a dia. A Código de honor, la pri-
mera obra, i al documental Es-
quivar y pegar ja va compartir
part de les seves experiències.
“Quan ens acomiadem, et

quedaràs amb ganes de saber
molt més de la meva història…”,
assegura, amb raó, Eufemia,
que no s’imagina què passa des-
prés al metro. Al vagó un raper
em demana una paraula per a la
cançó que improvisarà. Li pro-
poso ‘llibre’, perquè ja estic lle-
gint Código de honor, i l’artista,
hàbil, també inclou en la seva
lletra el títol de l’obra del Beni-
to. “Tan sols canto perquè en un
instant et sentis més lliure”,
canta el raper. Després, ja sen-
se la lletra improvisada de l’ar-
tista, un home s’ajup per veure
quin llibre llegeixo. Agafa el
mòbil i busca “Benito Eufemia”.
Li espera una recerca trepidant.

Toni Delgado
CABRERA DE MAR

Les vides de Benito Eufemia
» El boxejador, que s’ha acomiadat del ring amb un títol mundial, fa classes de boxa a Cabrera de Mar
» “Confiava en la justícia perquè era i soc innocent”, diu el santandreuenc, que va estar 13 anys a la presó

Benito Eufemia amb el seu títol mundial de pes superpesant de boxa i el seu primer llibre. Foto: Toni Delgado

Eufemia s’entrenava
sol a la presó colpejant
un matalàs vell que
lligava a una columna 

“La nit és un trampolí
en què depèn de com
t’hi llencis acabes dins
o fora de la piscina”, diu
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L’Elling i el Kjell es coneixen compartint
habitació en un centre psiquiàtric i, pas-
sat un temps, acaben compartint un pis
tutelat a Oslo. A partir d’aquí comença-
rà el relat d’una història de superació per-
sonal gràcies a la particular i peculiar amis-
tat que acaba sorgint entre ambdós. L’o-
bra es pot veure fins al pròxim 17 de març
a La Villarroel de Barcelona.

Teatre

Elling
Pau Carrió

Es tracta del sisè disc del quintet barce-
loní de folk. En aquest nou àlbum la ban-
da fusiona la música tradicional de di-
versos indrets del món amb ritmes ac-
tuals, a través de temes que narren his-
tòries medievals, humorístiques i contes
infantils. El disc inclou un total d’onze can-
çons i col·laboracions amb Jonatan Pe-
nalba i Tarta Relena.

Música

Durant l'estiu del 1957, l'empresa que l’ex-
pilot de carreres Enzo Ferrari (Adam Dri-
ver) i la seva dona Laura (Penélope Cruz)
van aixecar deixa de funcionar, de la
mateixa manera que el seu matrimoni,
que fa front a la mort del seu fill. Deses-
perat, Enzo decideix apostar-ho tot en una
emblemàtica carrera que travessa Itàlia,
la Mille Miglia.

Pelis i sèries

Ferrari
Michael Mann

El Pony Pisador
Ocells

Carnaval de Barcelona
Fins dimecres 14 de febrer, Barcelona s’omplirà d’actes, acti-

vitats i disfresses per celebrar el Carnaval 2024. Entre les
propostes programades més destacades hi ha la celebració
del Dijous Gras als mercats municipals, l’arribada del rei Car-
nestoltes al Palau de la Virreina o l’enterrament de la sardina

als diferents barris de la ciutat. Aquest any, a més, s’han or-
ganitzat fins a 45 rues pels carrers, entre les quals desta-

quen la de l’Eixample i la de Gràcia. D’altra banda, també hi
ha festes temàtiques amb diferents dj i artistes musicals que

actuaran a la Monumental i també a la Sala la Paloma.

D A V I D  V E R D A G U E RQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El periodista i guionista de Roses Pau Cusí
ha publicat aquest llibre que retrata la cara
més absurda del turisme, tot fent una fu-
sió de l’humor, la ironia i la violència. A tra-
vés de sis històries curtes i d’un grup de
personatges s’explica tot allò que passa
en un municipi costaner, així com les re-
lacions que s'estableixen entre els locals
i els visitants que hi arriben.

Llibres

La garota entre les dents
Pau Cusí

| Suicide Squad
El joc posa el jugador en la pell de l’Esquadró Suïcida i de personatges 

com Harley Quinn o Deadshot per derrotar la Lliga de la Justícia.
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David Verdaguer (Malgrat de Mar, 1983) ha estat
reconegut amb el Premi Gaudí 2024 a Millor Ac-
tor Protagonista pel seu paper a la pel·lícula Sa-
ben aquell, de David Trueba. Es tracta del tercer
Gaudí que recull, ja que el 2015 i el 2018 Verda-

guer també va rebre el guardó en aquesta matei-
xa categoria. Del reconegut actor català cal des-
tacar la seva trajectòria en cinema i la seva parti-
cipació en films com No culpis el karma del que et
passa per gilipolles, Estiu 1993 o 10.000 km, actua-
ció per la qual va estar nominat als Goya de l’any
2014 com a actor revelació. A la televisió també
és conegut per haver format part de sèries cata-

lanes com Plats Bruts, El cor de la ciutat, Ventdelpà
o La Sagrada Família, entre altres. Mentrestant,

en teatre també destaca per haver protagonitzat
diverses obres que han passat per alguns dels 

escenaris més importants del país. 

Famosos

Ser un reconegut actor català
Té trajectòria al món del cinema, a la televisió i també al teatre

Guanyar el Gaudí a Millor Actor Protagonista
És la tercera vegada que s’endú aquest premi

Felicitacions pel seu paper
Els usuaris aplaudeixen la seva interpretació a Saben aquell
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

AIGUA 

Són antioxidants i antiinflamatoris i els
trobem a la majoria de fruites i verdures

OMEGA 3

POLIFENOLS 

FIBRA

E S T I L S  D E  V I D A

i GENT GRAN
Uns hàbits alimentaris equilibrats i saludables contribueixen di-
rectament al benestar físic de les persones grans, però també
ajuden a mantenir en forma les seves facultats mentals. Per ex-
emple, una dieta adequada pot fins i tot millorar la memòria, se-
gons la Fundació Amics de la Gent Gran. N’hi ha prou d’incloure-
hi alguns aliments que continguin polifenols, Omega 3 i fibra.    

Els polifenols són molècules presents en la majoria de les
fruites i verdures i tenen propietats antioxidants i antiinflamatò-
ries, que prevenen la deterioració cel·lular. Els aliments rics en
Omega 3 redueixen el risc de deteriorament cognitiu i demèn-
cia, segons diversos estudis, i són presents en una gran varietat
d’aliments, com els peixos blaus, les olives, els fruits secs, els olis
vegetals, les llavors i els mariscs. Finalment, menjar aliments
amb un alt contingut en fibra també ajudarà els més grans a re-
duir el risc de patir malalties neurològiques.   

Encara hi ha un altre element que podem introduir a la die-
ta, i és molt fàcil d’aconseguir: l’aigua. Perquè la deshidratació
és causa de mals de cap, descuits i falta de reflexos, i afecta es-
pecialment la gent gran.  

Aliments que milloren la memòria 

Els mals de cap o la falta de reflexos poden ser la
conseqüència d’un procés lent de deshidratació    

Les claus

Els àcids Omega 3 disminueixen el risc 
de deteriorament cognitiu i de demència 

El bròquil o la col contenen molta fibra, que ajuda 
a reduir el risc de malalties neurològiques  
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